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مســئولان سال هاســت که برای قرار گرفتن ایران در 
مســیر توسعه برنامه ریزی می کنند و در همین راستا هم 
برنامه های توســعه ای مختلفی از زمان انقلاب و چه بســا 
قبل تر از آن نوشــته شده ولی تا امروز اغلب این برنامه ها 
به درســتی اجرا نشــده و هر چند ســال برنامه جدیدی 
شکل گرفته اســت. حالا هم نمایندگان مجلس از دولت 
آینده تنظیم برنامه هفتم توســعه را می خواهند؛ بطوریکه 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجــه مجلس گفته: یکی از 
اولویت هــای دولت آینده پس از تشــکیل کابینه تدوین 
برنامه هفتم توســعه و ارائه به مجلس اســت. اما پرسش 
اساســی اینجاست که آیا از میزان تحقق برنامه های قبلی 
توسعه و اسناد مشابه، ارزیابی دقیقی صورت گرفته است؟ 
به گزارش مردم سالاری آنلاین، بسیاری از کشورهای 
جهان برای توســعه برنامه هایی را دارند و برای رسیدن به 
اهداف تبیین شــده در این برنامه ها میلیون ها دلار هزینه 
و ســال ها زمان صرف می کنند. ایران هم به عنوان کشور 
جهان سومی  و برای قرار گرفته در مسیر توسعه سعی دارد 

تا با برنامه ریزی به اهداف توسعه ای دست یابد. 
در همین راســتا هم برنامه های مختلفی را تدوین کرد 
که از برنامه چشــم انداز 20 ســاله و افق 1404 گرفته تا 
برنامه های توســعه اول تا ششــم که هیچکدام نتوانستند 
در مســیر اجرا قرار بگیرند! اجرای چند درصدی هر کدام 
از برنامه هــا توفیقاتی را به همراه داشــت ولی به عقیده 
کارشناســان اگر این برنامه ها براساس بند بند چیزی که 
تنظیم شــده اجرا می شــد امروز وضعیت چیزی نبود که 
می بینیم. با این حال برخی از دولت ها به اجرای برنامه های 
توســعه ای در کشــور افتخار کرده و هر اقدام خود را در 
راســتای تحقق این برنامه ها می دانستند درحالیکه هیچ 
اثــری از اقدامات براســاس برنامه ها دیده نمی شــود که 
اگر اینطور بود کاســتی ها در بخش های مختلف و به این 

گستردگی نباید پدیدار می شد.
اگرچه وجــود برنامه های توســعه به منظــور تعیین 
نقشــه راه برای آینده کشور اهمیت دارند، اما تقریبا همه 
برنامه های توسعه در رسیدن به اهداف خود غیر موفق بوده 
اند و در برخی موارد نیز برنامه های طراحی شــده قدرت 
انطباق با شــرایط داخلی و خارجی کشــور را نداشته اند. 
برنامه توســعه برای اجرا علاوه بــر نیاز به اطلاعات جامع 

تفصیلی، به بافت فرهنگی منســجم، تجارب سازماندهی 
موثر و شــرایط ثبات مالی نیاز دارد. برنامه های توسعه در 
طول پس از انقلاب سعی در حل مشکلات داشته اند ولی 
هیچــگاه موفق نبوده و عملا به نوعی بلند پروازی و خیال 
پردازی تبدیل شــده اند و نهایتا به لحاظ صوری طراحی 

شده و در عمل اجرا نشده اند.
یکی از نماینده های پیشــین مجلس در این باره گفته 
اســت: »تحقق برنامه تا حدود زیادی وابسته به امکانات و 
درآمدهای مالی در نظر گرفته شده دارد، به طور مثال در 
طول برنامه های گذشته مساله تحریم بشدت بر نحوه اجرا 
تاثیرگذار بود زیرا یا نفت فروخته نمی شد یا درآمد حاصل 
از آن را نمی توانســتند به کشور وارد کنند. در برنامه سوم 
توســعه باید اتکا به نفت ســالانه 20درصد و در پایان آن 
برنامه 100 درصد از بین می رفت و اتکای اقتصاد کشور به 
درآمدهای غیرنفتی می بود، اما با اتمام برنامه پنجم توسعه 

هنوز این اتفاق نیفتاده است.«
دکتــر بهزاد عصار، کارشــناس اقتصادی بــا بیان این 
مطلب که برنامه ششــم بیشــتر از 30درصد اجرا نخواهد 
شــد و تا حدودی زحمت بیهوده ای اســت که مجلس و 
دولت انجام دادند، گفته است: »وقتی دولت به طور مثال 

با 40 ماده برنامــه را می بندد و مجلس با 140ماده آن را 
تصویب می کند، مشــخص است که برنامه قابلیت اجرایی 

خود را از دست می دهد.
برنامه های توســعه ای باید طوری تصویب شــوند که 
دولت ها مجبور به اجرا شــوند، اما برنامه ششم توسعه به 
شکلی پیش بینی شده اســت که دولت خود به خود آن 
را اجرا نکند و این چشــم انداز بدی را برای کشــور ایجاد 
خواهد کرد زیرا اگر یک برنامه توسعه غیر قابل اجرا باشد، 
برنامه های سالیانه نیز با آن منطبق نخواهد بود. از طرفی 
در برنامه ششم توســعه، سیاست کوچک سازی دولت به 

سیاست فربه سازی تبدیل شده است.«
شمارش معکوس برای تدوین برنامه هفتم توسعه!
درحالیکه هنوز بحث بر ســر اجرا نشــدن برنامه های 
توســعه ای قبلی در کشــور داغ اســت برخــی از نیاز به 
تدوین برنامه هفتم توســعه در کشــور سخن می گویند! 
حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
و محاســبات مجلس گفته »برنامه ششم روزهای پایانی 
خود را طــی می کند و یکی از اولویت هــای دولت آینده 
پس از تشــکیل کابینه تدوین برنامه هفتم توسعه ارائه به 
مجلس باشــد!« این درحالی است که خود او معتقد است 

»با توجه به وضعیت اقتصادی، درآمدهای دولت، مشکلات 
اقتصــادی و تحریم ها به اندازه قابــل قبولی بر روی ریل 

برنامه ششم حرکت نشد.«
عدم توجه دولت ها و مانع تراشی های داخلی و خارجی 
برای اجرای برنامه های توســعه ای در کشور باعث شده تا 
وضعیت و شــرایط در همه بخش های اقتصادی، سیاسی، 
فرهنگی، اجتماعی و سایر حوزه ها دچار آسیب های زیادی 
شــود. به نظر می رســد دولت ها و مجالــس باید به جای 
تنظیــم برنامه هایی که حتی نیمی از آن هم اجرا نشــده، 
به فکر آسیب شناسی و ریشه یابی چرایی اجرای برنامه ها 
باشند! محمد قاسمی، رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران 
در این باره گفته اســت: »همواره وقتی بحث روی برنامه 
اســت با تاخیر زمانی مواجه هســتیم؛ مثلا داده هایی که 
در برنامه ششــم مورد اســتفاده قرار گرفت مال سه سال 
قبــل بوده و عملًا داده های به روز، دقیق و روشــن و قابل 
اتکایی وجود ندارد. در دیدگاه مدیران و مســئولان ارشد 
و برنامه ریزان راجع به اینکه این برنامه ها به چه مســائلی 
از خارج برنامه متاثر می شــوند و اینکه آیا این مسائل در 
برنامه گنجانده شود یا خیر؛ اختلاف نظر وجود دارد. مثلا 
هیچ گاه اجازه داده نمی شــود مســائلی مثل تحریم وارد 

برنامه توسعه شود.«
چاره کار چیست؟

ســابقه ناموفق دولت هــا در اجــرای برنامه های بلند 
مدت توســعه ای در دهه های گذشته نشان داد که برنامه 
بلندمدت قابلیت اجرایی شدن را ندارند چراکه دولت ها به 
دلیل عمر کوتاه و تغییر سیاســت ها و پایبند نبودن آنها 
به ادامه برنامه ها و ضعف نظارت مجلس و نداشــتن توان 
مجاب ســازی دولت ها برای اجرای این برنامه ها؛ خود به 

معضلی در حوزه برنامه ریزی بدل شده است. 
به نظر می رســد دولت و مجلس بــه عنوان مهمترین 
دستگاه هایی که وظیفه ترسیم نقشه راه توسعه ای کشور 
را برعهــده دارند باید بیش از اینها با هم همکاری کنند تا 
شاید برنامه هفتم توســعه هم قابلیت اجرا داشته باشد و 
هم از اجرا نشدن آن به دلیل تعدد بندها و اختلاف برسر 
اجرا کاسته شود وگرنه همین وضعیت ادامه خواهد یافت 
و کشور براســاس برنامه های روزانه پیش خواهد رفت که 

این هم افق روشنی را ترسیم نمی کند.

ترخیص بیماران کرونایی 
پیش از سفر نمکی به سیستان و بلوچستان!

ادامه از صفحه1
ســعیدی با اشاره به مصوبات سفر سعید نمکی گفت: بسیاری از شهرستان ها 
در این منطقه فاقد هرگونه مرکز بیمارســتانی هســتند. فاصله این عزیزان تا 
اولین بیمارستان 1۵0 تا 1۷0 کیلومتر است. وزیر محترم اذعان داشتند که ما 
وضعیت فاجعه باری را تجربه می کنیم، ایشان تأکید کردند زیرساخت های حوزه 
سلامت مخصوصاً جنوب سیستان و بلوچستان اصلا قابل قیاس نیست. طبق 
استاندارد داخلی باید به ازای هر هزار نفر 1.۷ تخت بیمارستانی داشته باشیم اما 
این شاخص در حوزه انتخابیه بنده از 0.۵ هم کمتر است. وی افزود: تعدا پزشک 
و پرستار هم اصلا استاندارد نیست و در واقع یک چهارم بقیه استان هاست. با 
این حال، اولین اقدام وزارت بهداشت تکمیل ساخت بیمارستان نیروی دریایی 
کنارک خواهد بود. مقرر شــد که حداکثر تا یک ماه آینده همه امکانات لازم 
برای احداث این بیمارستان به منطقه ارسال شود. سعیدی همچنین از مصوبه 
رایگان شدن هزینه بیماران کرونایی خبر داد و گفت: هزینه همه بیمارانی که به 
خاطر کرونا بستری می شوند، به صورت رایگان خواهد بود. نماینده مردم چابهار 
در پایان گفت: حال باید ببینیم که این مصوبات اجرا می شــود یا خیر. تقریبا 
در هیچ شاخصی از بهداشت و اقتصاد نیست که در رده های آخر نباشیم. آنچه 
مشخص است این است که بخشی از مدیران تلاش می کنند تا واقعیت را انکار 

کنند که این موضوع باعث استمرار وضعیت موجود می شود.

خبر

برنامه های توسعه و اسناد بالادستی تا چه حد تحقق می یابند؟

تدوین برنامه هفتم توسعه بدون ارزیابی برنامه های قبلی
محمد سیاح

رئیسی جمهور منتخب اولین جلسه کمیته ای متشکل 
از روسای دستگاه های نظارتی و اطلاعاتی کشور را با هدف 
تدوین راهکارهای اصلاح بسترهای فسادزا در دولت تشکیل 

داد.
به گزارش ایســنا به نقــل از  روابط عمومی دفتر رئیس 
جمهور منتخب، حجت الاســلام والمسلمین سیدابراهیم 
رئیسی شخصاً اولین جلســه کمیته ای متشکل از روسای 
دســتگاه های نظارتی و اطلاعاتی کشــور را تشکیل داد تا 
پیش از زمان رســمی استقرار دولت جدید، براساس آسیب 
شناسی ها و تجارب پیشین خود در مبارزه با فساد، راهکارهای 
اجرایی برای ایجاد تحول در سازوکارهای فسادزای دولت و 

اقدامات اولویت دار را پیشنهاد نمایند.
تدویــن دســتورالعمل ها و ابلاغیه هــای مــورد نیاز به 

منظور اصلاح سازوکارهای اقتصادی فسادآفرین و رانت زا، 
زمینه های بروز فساد و نیز پیشگیری از وقوع جرم در نظام 
بانکی، مالیات، گمرک، مناقصات  دولتی، قاچاق سازمان یافته 
و ارایه نقشــه راه عملیاتی برای ایجاد شفافیت در نظامات 
اقتصادی کشور و تحقق ســامانه جامع اطلاعات اقتصادی 

کشور،  از جمله ماموریت های محوله به این کمیته است. 
رئیســی  در ابتدای این جلســه با اشاره به این نکته که 
یکی از انتظارات مردم از دولت جدید ریشه کنی فساد است، 
اظهار داشــت: آغاز این کار تا زمان اســتقرار دولت نباید به 
تاخیر بیفتد و زمینه های آن از الان باید فراهم شــود تا در 
روز نخست تشکیل دولت، اقدامات عینی را آغاز کنیم. وی 
ادامه داد: آسیب شناسی های انجام شده توسط دستگاه های 

نظارتی را ما باید به آسیب زدایی تبدیل کنیم.

 رئیس جمهــور منتخب با اشــاره به حضور روســای 
دســتگاه ها و نهادهای مختلف نظارتی در این جلسه گفت: 
انتظار بنده از این جلســه با توجه انباشــت »تجربه مبارزه 
با فساد« و داشتن »آســیب شناسی خوب از دستگاههای 
اجرایی« و »شــناخت قابل قبول از بســترهای تولید فساد 
در دولت« این اســت که اولا نتایج حاصل از آسیب شناسی 
دستگاه های اجرایی و اطلاعات خود در خصوص »بسترها«، 
»ریشــه ها« و »گلوگاههای تولید فساد« در دولت را جمع 

بندی و به ما اعلام نمایید.
رئیســی در ادامه با تشریح انتظارات دیگر از این کمیته 
افزود: بــرای ایجاد تحول در نظام اداری کشــور به منظور 
خشکاندن ریشه های فساد، راهکارهای موثر اجرایی پیشنهاد 
کنید تا از روز اول استقرار دولت، اقدام و عمل را بدون فوت 

وقت آغاز کنیم.
در این جلسه حجت الاسلام ســید محمود علوی وزیر 
اطلاعات، حجت الاســلام حســین طائب رئیسی سازمان 
اطلاعات ســپاه، مهرداد بذرپاش رئیسی دیوان محاسبات، 
حجت الاســلام نصرالله پژمانفر رئیسی کمیسیون اصل نود 
مجلس، فرزاد مخلص الائمه معاون ســازمان بازرســی کل 
کشــور کاظم پالیزدار دبیر ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد 
اقتصــادی با اشــاره به روحیه و منش ضد فســاد آیت الله 
رئیســیی و اقدامات موثر و امید آفرین وی در قوه قضائیه، 
دلگرمی و چشــم امید مردم به دولت جدید را مورد اشاره 
قرار دادند و با ارایه گزارشی از حوزه فعالیت و اقدامات نهاد 
متبوعه خود، پیشــنهادات و راهکارهایــی را  برای برخورد 

جدی با بسترهای فسادزا در دولت سیزدهم مطرح کردند.

غلامحسین اسماعیلی، سخنگوی قوه قضائیه در نشست 
خبری دربــاره رســیدگی های قضایی به حادثــه اتوبوس 
خبرنگاران گفت: یکبار دیگر تاسف خودم را از بروز این قبیل 
حوادث که منجر به از دســت دادن جان انسان ها می شود 
ابــراز کنم  حوادثی مانند حوادث خبرنگاران و ســربازان و 
مشابه آن و بار دیگر  با خانواده داغدیدگان همدردی می کنم 
و مراتب تســلیت خــود را ابراز می کنم. رســیدگی به این 
پرونده ها به صورت ویژه در قوه قضائیه انجام می شــود و در 
دو حادثه خبرنگاران و سربازان با دستور رئیسی قوه قضائیه، 
دادســتان محل و دادگستری استان ورود کردند و در محل 
وقوع حادثه و بیمارستان مداوای مصدومان و پیگیری های 
جدی در رابطه با این موضوعات در دستور کار قرار گرفت و 
در حادثه اتوبوس خبرنگاران نتیجه کارشناسی واصل شده 
و نتیجه کارشناسی این است که  ۵0 درصد تقصیر متوجه 
راننده بوده و۵0 درصد تقصیر عوامل و مســئولان مختلف 
بوده است. البته به این نظریه ممکن است  اعتراض شود اما 
تاکید شده در هر حال پرونده با سرعت و دقت و با جامعیت 
رســیدگی شــود و هیچ یک از عوامل بروز حوادث مغفول 
نخواهد ماند و هر کدام که مقصر باشــند تحت پیگردهای 
قانونی قرار می گیرند اگر طولانی شــدن فرایند کارشناسی 
نباشد در اســرع وقت نتیجه را  اعلام می کنیم. تاکید شده 
ویژه موضوع پیگیری شــود.  هر کس با هر نســبت در این 
حوادث مقصر باشد تحت پیگیرد قانونی قرار خواهد گرفت.

ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به ســوالی درباره قطع 

برق و خاموشــی های اخیر و ورود سازمان بازرسی و دستور 
رئیس دســتگاه قضا برای بررسی این موضوع گفت:  با بروز 
این حوادث ریاســت قوه قضائیه به دادســتان کل کشور و 
سازمان بازرسی دستور بررسی موضوع را داد و گزارش اولیه 
درباره این موضوع ارائه شده و در آن به محورهایی که باعث 
خاموشی های مکرر شده اشاره شــده است. در قانون برای 
دولت تأسیس نیروگاه پیش بینی شده بود، اما این کار انجام 
نشده است و ما با خشکسالی مواجه هستیم، اما متولیان امر 
باید آن را پیش بینی می کردند که این کار انجام نشده است. 
ســهم هر یک از نهادها مشخص شده و اینکه چقدر عوامل 
عمدی بوده نیازمند گزارش های تخصصی اســت و به علل 
مربوط به این موضوع توســط سازمان بازرسی و دادستانی 

کل کشور حتما رسیدگی می شود.
اســماعیلی در پاسخ به ســوالی درباره شاخص خسارت 
ماهانه تأدیه دین و تأخیر آن از ســوی بانک مرکزی گفت:  
پیگیری های لازم جهت اعلام شــاخص تورم توســط بانک 
مرکزی را انجام داده ایم و آخرین شــاخص پایان فروردین 
1400 اعلام شــده است و در اکثر پرونده ها خسارت تأخیر 
تأمین تأدیه در بلند مدت است و ما اطلاعات آن ها را داریم.

وی  در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا سند تحول 
مانند دوره آقای رئیسی ادامه پیدا می کند یا دچار تغییرات 
می شود گفت: در ارتباط با این سند استمرار، توسعه و تسریع 
اجرای آن مد نظر است و یکی از محورهای 10 گانه رئیس 
قوه قضائیه ناظر بر همین ســند تحول اســت و رئیس قوه 

قضائیه تأکید کرد تا اجرای ســند تحول براساس زمانبندی 
مورد پیگیری قرار گیرد و هر کجا مشکلی داشت، مشخص 
شود و پیشنهادات لازم توسط معاونت راهبردی قوه قضائیه 
اعلام شود. البته در این دوره محدود به سند نخواهیم بود و 

هر کجا به ما مأموریتی محول شود، به آن توجه می کنیم.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره نتیجه 
پیگیری قطعی و اســتخراج غیر مجاز رمــز ارزها گفت: در 
گــزارش اولیه به موضوع رمز ارزها اشــاره و تکالیف قانونی 
دولت و وزارت نیرو مشخص شده است. در حوزه رمز ارزها، 
چگونگی ورود آنها به کشور توسط گمرک به صورت جدی 
پیگیری می شود و به وزارت اطلاعات و ارتباطات مأموریت 

داده شده تا محل استقرار این رمز ارزها را شناسایی کنند.
وی در پاســخ به ســوالی درباره آخرین وضعیت پرونده 
هفت تپه و اینکه چرا حکم خلع ید هفت تپه ابلاغ و اجرای 
نمی شــود گفت: این پرونده ها یک پیوســتگی هایی دارد و  
بخشــی که هنوز تصمیم گیری نشده پیگیری شده است.  
ریاست قوه قضائیه در اولین روزهای آغاز به کار پیگیر شده 
اند تا سریعا رای صادر شود و دستور داده اند ظرف یکی دو 
هفته آینده نســبت به بخش هایی که رای صادر نشده رای 

صادر شود.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره اظهارات 
دادستان تهران مبنی بر پرداخت معوقات مالباختگان سکه 
ثامن و اینکه چرا تاکنون پرداخت نشده است؟ گفت : تمام 
تلاش خود را انجام می دهیم تا حقوق مالباختگان اســتیفا 

شود. در این پرونده تمام تلاش خود را به کار گرفتیم تا تمام 
اموال محکوم علیه را شناسایی کنیم و در این فرآیند مجموعه 
آپارتمانی با 200 واحد شناسایی شد و این آپارتمان ها خارج 
از تهران است و برآورد این بود که 200 میلیارد تومان ارزش 
دارد، اما در قراردادهای میان مالک آپارتمان و محکوم علیه 
مانع حقوقی وجود داشت که مقابل فروش آپارتمان ها بود و 

اگر موانع مرتفع شوند، این آپارتمان ها به فروش می رسند.
اســماعیلی در پاسخ به ســوالی  درباره آخرین وضعیت 
لایحه اســتقلال کانون وکلا و اختلاف نظرهایی که در این 
بــاره میان قوه قضائیه و کانون وکلا وجود دارد، گفت: بارها 
اعلام کردیم وکیــل و وکالت به ویژه در حوزه امور حقوقی 
و دعاوی یک امر پذیرفته شده، قانونی و شرعی است و قوه 
قضائیه هــم به حوزه وکالت عنایت لازم را داشــته، دارد و 
خواهد داشت و پیش نویسی در ارتباط با آیین نامه تهیه و 

به قوه قضائیه تحویل داده شد.
این آیین نامه ، آیین نامه بسیار خوبی است و به اصحاب 
فرهنگ و رسانه و مردم توصیه می کنم که این آیین نامه را 
مطالعه کنند که در آن  بســیار به شان وکیل پرداخته شده 
است. تعاملات بسیار خوب و همکاری های شایسته ای بین 
جامعــه وکلا و قوه قضائیه صورت گرفته و  ما بر آنیم که از 
ظرفیت وکلا استفاده شود و قوه قضائیه خود پیشنهاد اصلاح 
این ماده را به مجلس داده است تا محدودیت های این ماده 
قانونی را بر دارد، این ها نگرش قوه قضائیه  به نقش آفرینی 

وکالت در دادرسی است.

علی ربیعی، سخنگوی دولت در نشست خبری هفتگی 
خود که در راستای رعایت پروتکل های بهداشتی به صورت 
ویدئوکنفرانســی برگزار شد در پاســخ به پرسشی درباره 
اظهارات اخیــر راب مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
که از پیشرفت در مذاکرات برای آزادی شهروندان آمریکایی 
زندانی در ایــران خبر داده بود، گفت: ما قبلا و مکرراً اعلام 
کرده ایم که جمهوری اســلامی ایران به خاطر نیات انسان 
دوستانه آماده تبادل همه زندانیان در ازای آزاد کردن همه 
زندانیان ایرانی در سراسر جهان است که با دستور و خواست 
آمریکا محبوس شــده اند. ما حتی در دولت پیشین آمریکا 
هم از این آمادگی طرف ایرانی خبر داده بودیم اما این دولت 
آمریکا بود که با اصرار بر گروگان گیری ایرانیان از نشستن 

پای میز مذاکره امتناع کرده بود.
وی ادامــه داد: آقای ظریف از مدت ها پیش طرح مبادله 
همــه زندانیان ایرانی و آمریکایی با یکدیگر را مطرح کردند 
و دولــت بایدن نیز از روزهــای ابتدایی روی کار آمدن، این 
موضــوع را مورد توجه قــرار داد. مذاکرات در این زمینه در 
جریان اســت و در صورت آزادی زندانیــان ایرانی و تامین 
منافع کشــورمان و نیز به نتیجه رسیدن مذاکرات، متعاقبا 

اطلاع رسانی خواهد شد.
ســخنگوی دولت همچنین در پاســخ به سوالی مبنی 
بر علــت و عوامل صــدای انفجار بامداد جمعــه در پارک 
ملت گفت: بررسی ها نشــان می دهد صدای انفجار شنیده 
شده، ناشــی از ایجاد یک گودال در بخشــی از پارک بوده 
که محموله ای از مخلوط بنزیــن و گازوئیل درون حفره ای 
جاسازی شــده بود؛ تاکنون هم هیچ شواهدی درخصوص 
امنیتی بودن موضــوع،  از طرف دســتگاه های اطلاعاتی و 

امنیتی ارائه نشــده است؛ البته دســتگاه های ذیربط برای 
شناسایی اقدام کنندگان، اقدامات لازم را پیگیری می کنند. 
طبق گزارش ارائه شده از سوی وزارت کشور، این حادثه به 
هیچ عنوان شــبیه خرابکاری های اخیر نیست. با این حال، 
به محض دریافت اطلاعــات جدید ، حتما به افکار عمومی 

توضیح داده خواهد شد.
این عضو هیئت دولت در پاســخ به سوالی درباره اعزام 
خــارج از قانون برخی معلمان آموزش و پرورش در روزهای 
پایانــی دولت دوازدهم به عنوان مدیــران مدارس خارج از 
کشــور گفت: حتی یک مورد اعزام خارج از قاعده معلمان 
به خارج از کشــور نداشتیم. من ســوال دارم آیا شما تایید 
می کنید یا شایعه است خواهش می کنم همکاران رسانه ای 
دقت کنند یک شــائبه تبدیل به موج نشود. در روند اعزام 
معلمان به خارج از کشور هیچ تغییری ایجاد نشده و دقیقا 
بر اساس شرکت در آزمون و پذیرش براساس ضوابط قانونی 
انجام می شود و حتی یک مورد اعزام خارج از قاعده و قوانین 
نبوده است. وی خاطرنشــان کرد: در مورد سرپرستان هم 
باید بگویم که پس از پایان دوره سرپرستی آنها، سرپرستان 
جدید منصوب می شــوند که انتصاب آنها از حوزه اختیارات 
وزیر است و در همین خصوص در ماه های پایان دولت هیچ 
رفتار غیرمتعارف و خارج از ضابطه ای انجام نشده است چرا 
که فرآیند انتخاب و اعزام سرپرســتان به دلیل طی مراحل 
اجرایی از حدود یک سال قبل آغاز می شود و براساس تجربه 

حداقل بــه ۶ ماه زمان نیاز دارد و امکان اقدام های عجولانه 
وجود ندار؛ بنابراین هیچ تصمیمی یکباره و غیرمتعارف انجام 

نشده است.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی که به ابراز نگرانی های 
کشــورهای غربی و روسیه نسبت به افزایش غنی سازی 20 
درصدی اورانیوم فلزی اشاره داشت، گفت: تمام این اقدامات 
بر اساس نیازهای صلح آمیز در فعالیت های هسته ای ایران 
و بر مبنای حقوق مندرج جمهوری اسلامی ایران در برجام 
با اســتناد به بندهای 2۶ و 3۶ برجام و با اطلاع آژانس بین 
المللی انــرژی اتمی انجام می گیــرد و مطابق اعلامیه های 
متعدد در چارچوب بازگشت همه طرف ها به تعهداتشان در 
برجام به سرعت بازگشــت پذیر هستند. از نظر ما با توجه 
بــه مقاصد مطلقاً صلح آمیز، هیچ جایی برای نگرانی از این 
اقدامات وجود ندارد، با این حال، اگر مشارکت کنندگان در 
برجام نگران این فعالیت ها هســتند، توصیه می کنیم که به 
جای گله گذاری از اقدامات ایران که نتیجه طبیعی بی تفاوتی 
نســبت به انجام تعهدات دیگر طرف هاســت، ســریع تر به 
تعهدات خود بازگردند. وی در همین راستا خاطرنشان کرد: 
اگر دیگر طرف های برجام به وظایف قانونی خود عمل کنند، 
جمهوری اسلامی ایران نیز هرچه سریعتر انتظارات قانونی 
مبتنی بر محدودیت ها در توافق برجام را محقق خواهد کرد.

ربیعی گفت که  برخی از کشــورهای اروپایی در حالی 
اقدامات ایران را ناقــض تعهدات برجامی  می دانند که خود 

در اجرای تعهداتشــان ذیل برجام، هیچگاه از مرحله حرف 
فراتر نرفته اند.

وی در همین راســتا یادآورشد: مواضع سخنگوی  وزارت 
خارجه آمریکا در این خصوص غیرقابل قبول بوده و آمریکا 
در حالی از اقدامات ایران اظهار نگرانی می کند که وضعیت 
فعلی حاکــم بر برجام، ناشــی از اقدامــات و رویکردهای 
غیرقانونی و یکجانبه خود این کشــور اســت و این کشور 
در دوره بایدن نیز به اجرای سیاســت شکست خورده فشار 
حداکثری ترامپ علیــه مردم ایران ادامه داده اســت. وی 
تصریح کرد: ســوخت راکتورهای تحقیقاتــی و قدرت آنها 
بطور مستمر شــاهد تحول کیفی با استفاده از فناوری های 
نوین می باشد. ســوخت 20 درصدی اورانیوم فلزی،  نسبت 
به ســوخت 20 درصدی معمول، موجب ارتقای راندمان و 
کارآمدی راکتور تحقیقات تهران می شود؛ به گونه ای که هم 
بتوانیم کمیت رادیوداروها را افزایش بدهیم و از نظر زمانی 
نیز فرایند تولید،  سریع تر می شــود. علاوه بر آن، می توانیم 
به تولید رادیوایزوتوپ های صنعتی جدیدی که در شــرایط 
حاضر امان تولید آن نیست، اقدام کنیم. ربیعی یادآور شد: 
ما انتظار داریم حال که به این تکنولوژی پیشــرفته دست 
یافته ایم،  برای توقف این فرایند، سوخت جدیدی را برای ما 
تامین کنند. وی در پاسخ به سوالی درباره نشست سه روزه 
اخیر گروهک تروریستی منافقین و حضور تعدادی از اعضای 
دموکرات و جمهوری خواه کنگره آمریکا  گفت: گردهمایی 
فرقه یا گروهک تروریستی منافقین فرصتی برای شناسایی 
و رسوایی سیاستمداران ریاکار آمریکایی است که برخلاف 
شــعارهای تکراری، کمترین اعتنایــی به مبانی و تاریخچه 

تروریسم و نقض حقوق بشر در سایر کشورها ندارند.

اولین اقدام رئیسی برای اصلاح بسترهای فسادزا در دولت

اعلام نتیجه کارشناسی حادثه اتوبوس خبرنگاران

 ۵۰ درصد راننده مقصر است؛ ۵۰ درصد مسئولان!

سخنگوی دولت خبر داد

مذاکرات ایران و آمریکا برای مبادله زندانیان 

دستور روحانی: 
دستگاه ها برای تسریع در ترخیص کالاهای گمرکات 

همکاری کنند
رئیسی جمهوری درباره گزارش های تامین کالاهای اساسی و افزایش ظرفیت 
ناوگان حمل و نقل درجهت تسریع در انتقال کالا، گفت: همکاری همه دستگاه ها 
در جهت تسریع در ترخیص کالاهای موجود در گمرکات کشور ضروری است. به 
گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی ریاست جمهوری،  دویست و چهل و یکمین 
جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت روز سه شنبه به ریاست حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی رئیســی جمهوری برگزار شد. در ابتدای این جلسه 
وزیر راه و شهرســازی گزارشی از وضعیت روند ورود، بارگیری و ترخیص کالاها 
به ویژه کالاهای اساسی به تفکیک بنادر کشور ارائه کرد. بر مبنای گزارش وزیر 
راه و شهرســازی، ناوگان حمل و نقل در بخش ریلی و جاده ای تقویت شــده و 
ظرفیت حمل و نقلی در جهت تسریع بارگیری و انتقال کالا از بنادر و گمرکات 
افزایش یافته اســت. رئیسی جمهوری با اشــاره به گزارش های تامین کالاهای 
اساســی و افزایش ظرفیت ناوگان حمل و نقل درجهت تســریع در انتقال کالا، 
گفت: همکاری همه دســتگاه ها در جهت تســریع در ترخیص کالاهای موجود 
در گمرکات کشــور ضروری است. روحانی افزود: راه اندازی سامانه جامع تجارت 
کشور، ساختار لازم را برای شفافیت و جلوگیری از معطلی کالا و ریشه کنی فساد 
و ســوء استفاده رانت جویانه را فراهم کرده و ضروری است اتصال همه سامانه ها 

بویژه سامانه گمرک به سامانه جامع تا پایان تیرماه نهایی شود.

محمد مصدق معاون اول قوه قضائیه شد 
غلامحســین اسماعیلی ســخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد که حجت الاسلام 
محمد مصدق به عنوان معاون اول قوه قضائیه انتخاب شده است. محمد مصدق، 
متولــد 1341 در تبریز و رئیس دیوان عدالت اداری اســت. وی معاون حقوقی 
پیشین قوه قضائیه و عضو شورای پژوهش پژوهشکده حقوق و قانون ایران است.

دستاورد سپاه برای غلبه بر کم آبی 
بزودی رونمایی می شود

فرمانده کل ســپاه پاسداران از عزم جدی این نهاد برای کمک به رفع چالش 
آب در کشور خبر داد و گفت: دانشگاه جامع امام حسین)ع( اقدام ارزشمندی را 
در حوزه غلبه بر مشــکل کم آبی و بی آبی انجام داده است که در روزهای آینده 
از این دســتاورد بزرگ رونمایی خواهد شد. سرلشکر پاسدار حسین سلامی در 
نشست با فرماندهان ســپاه های استانی که در ستاد فرماندهی کل سپاه برگزار 
شــد،  با بیان اینکه پدیده خشکسالی و کم آبی موضوعی است که زندگی مردم 
را در این روزها تحت تاثیر قرار داده است، گفت: همایش امروز به منظور ساخت 
نقطه عزیمت جدید برای نقش آفرینی هرچه بیشتر فرماندهان سپاه های استانی 
و آحاد پاســداران و بسیجیان در ادامه طرح شهید سلیمانی، مشارکت جدی در 
واکسیناسیون بیماری کرونا و نیز بسیج ظرفیت ها برای آبرسانی به نقاط دارای 
مشکل کم آبی و ایجاد عزم ملی در بسیج امکانات و ظرفیت های سپاه برای رفع 
مشکل کم آبی ؛ برگزار شد. سلامی همچنین از در اختیار قرار دادن ظرفیت های 
بیمارســتانی سپاه برای کمک به مردم به ویژه در شهرهای دارای وضعیت قرمز 
خبر داد و تصریح کرد: امروز در استان سیستان و بلوچستان نیروی زمینی سپاه با 
استقرار دو بیمارستان سیار در کنار بیمارستان ثابت و آبرسانی در مناطق مختلف 
چتر حمایتی خود را گســترانیده است؛ همچنین نیروی دریایی سپاه در استان 
هرمزگان یک بیمارستان سیار را در کنار بیمارستان های ثابت گسترش خواهد 
داد؛ در ســایر نقاط کشور نیز اراده جدی برای مقابله با بیماری کرونا و کمک به 

وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی وجود دارد.

معاون عملیات نیروی زمینی ارتش:

مهمترین مطالبه رهبری از ارتش 
آمادگی کامل برای مقابله با تهدیدات است

معاون عملیات نیروی زمینی ارتش گفت: مهمترین مطالبه فرمانده کل قوا از 
ارتش، آمادگی کامل برای مقابله با هر نوع تهدید و تجاوز از جانب بیگانگان است. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی نیروی زمینی ارتش، سرتیپ فرهاد آریانفر 
در جمع دانشجویان دانشگاه افسری امام علی )ع( گفت: درخواست فرمانده کل 
قوا از ارتش، آمادگی صد درصدی برای مقابله با هر نوع تجاوزی از جانب بیگانگان 
اســت و بحمدالله این آمادگی در شــما جوانان مومن ولایتمدار ارتش همیشه 
وجود داشــته است. معاون عملیات نیروی زمینی ارتش با اشاره به شرایطی که 
در کشورهای اطراف مانند افغانستان، پاکستان و ... رخ داده است، افزود: شرایط 
کشــور عزیزمان از پایداری خوبی برخوردار است و این ثبات و پایداری، اول به 
خواســت خداوند و دوم به دلیل آمادگی و پادر رکابی جوانان ولایی در نیروهای 

مسلح و ارتش جمهوری اسلامی ایران است.

انتخاب اعضای کابینه دولت سیزدهم 
در مرحله ارزیابی های تخصصی

انتخاب اعضای کابینه دولت ســیزدهم توســط رئیسی جمهور منتخب وارد 
مرحله ارزیابی شایستگی توســط کارگروه های تخصصی شده است. به گزارش 
ایسنا، در این مرحله افراد معرفی شده که چندبرابر ظرفیت مسئولیت های مورد 
نیاز در کابینه هستند، توسط کارگروه های تخصصی متناسب با »ماموریت های هر 
وزارت خانه« و »رویکردهای کلان دولت جدید« در هر حوزه، ارزیابی تخصصی 
می شوند.  نتایج این ارزیابی ها جهت طی مراحل بعدی در اختیار رئیس جمهور 

منتخب قرار خواهد گرفت.

پایان رسیدگی به شکایات از نتایج انتخابات شوراها
رئیس هیات مرکزی نظارت بر انتخابات شوراهای اسلامی کشور از پایان زمان 
بررســی شکایات مطروحه در خصوص انتخابات شوراها در هیات عالی استان ها و 
جمع بندی نهایی گزارشــات در هیات مرکزی نظــارت بر انتخابات تا 31 تیرماه 
خبر داد. حمیدرضا کاظمی در گفت و گو با ایســنا، با اشــاره به فرآیند بررســی 
شــکایات وارده در خصوص نتایج انتخابات ششمین دوره شوراهای اسلامی شهر 
و روســتا بیان کرد: روز گذشته آخرین مهلت قانونی هیات عالی نظارت استان ها 
برای رسیدگی به شکایات بود. تعداد معدودی درخواست ابطال نتایج انتخابات را 
داشتند که به هیات مرکزی ارسال شده است. وی در ادامه اظهار کرد: ان شاءالله 
از روز شنبه در هیات مرکزی نظارت بر انتخابات به شکایات واصله بر اساس دلایل 
و مستندات و نظرات هیات عالی استان و نظرات بازرسان هیات مرکزی، رسیدگی 
می شــود و در روز 31 تیر هیات مرکزی، نظر نهایــی خود را در این زمینه اعلام 
خواهد کرد. رئیس هیات مرکزی نظارت بر انتخابات شــوراهای اسلامی کشور در 
ادامه تصریح کرد: از شــنبه آینده جلسات جمع بندی نهایی گزارشات در هیات 
مرکزی آغاز خواهد شــد و آمار نهایی تا روز 31 اعلام خواهد شد. کاظمی گفت: 
پس از طی این مرحله، شوراهای اسلامی در دور جدید به طور رسمی از ۹ مرداد 

ماه کار خود را آغاز خواهند کرد.

اخبار کوتاه


